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Comentariu realizat de pastorul Alejandro Bullon 

 

STUDIUL 5 

Hristos Domnul sabatului 

 

Buna dragul meu! 

In acest studiu vom putea studia despre unele incidente petrecute in sabat si pe care Luca le-

a inregistrat al carui protagonist a fost Isus. Interesant de observat este faptul ca Luca era un 

neevreu convertit, iar evanghelia sa se adreseaza in mod special celor dintre neamuri. El scoate 

in evidenta foarte frumos si clar importanta sabatului ca si zi de odihna. Daca Luca ar fi fost 

evreu, s-ar fi putut spune ca el apara doctrina despre sabat, dar el era un pagan convertit la 

crestinism. Aceasta ne atrage si mai mult atentia la adevarata insemnatate a sabatului.  

 Sa incepem prin a citi Luca 4,16: 

16
A venit în Nazaret, unde fusese crescut; şi, după obiceiul Său, în ziua Sabatului, a intrat în 

sinagogă. S-a sculat să citească,  

Luca nu declara nicidecum ca Isus ar fi trecut pe la sinagoga din intamplare, sau doar pentru 

ca se afla in trecere prin cetatea Lui natala. El subliniaza foarte clar ideea ca Isus facea aceasta 

din obisnuinta, ceva ce El practica inca din copilarie. Parintii Sai l-au invatat sa pazeasca sabatul, 

iar Isus adult fiind continua sa faca aceasta. Pentru iudeii din vremea lui Isus, Sinagoga nu 

reprezenta numai un centru de invatamant, ci si un loc de adorare a lui Dumnezeu si un loc de 

intalnire cu ceilalti. Acolo unde se aflau cel putin 10 familii de evrei, era necesara contruirea 

unei sinagogi. Evreii mergeau la sinagoga in fiecare zi, dar sabatul era o zi cu totul speciala de 

inchinare. Iar Isus nu neglija obiceiul de a merge la inchinare. Nu exista argument biblic care sa 

afirme si sa sustina ideea pastrarii sabatului acasa. Bineinteles ca exista si circumstante speciale 

cum ar fi o boala, o calatorie, dar planul divin era ca poporul lui Dumnezeu sa se adune in sabat 

in casa Sa de rugaciune. Comuniunea dintre membri face parte din inchinarea fata de Dumnezeu. 

Nimeni n-ar trebui sa mearga la biserica doar din cauza programului sa se adune in sabat in casa 

la rugaciune. A merge la casa de rugaciune si a se ruga impreuna cu alti crestini face parte din 

recunoasterea suveranitatii divine. Facem acest lucru pentru ca Dumnezeu il cere si nu doar 

pentru ca noi ne simtim bine facand aceasta.  

 

In cea de a doua parte a acestui studiu vom incepe prin a citi Luca 4,17-19: 

17
şi I s-a dat cartea proorocului Isaia. Când a deschis-o, a dat peste locul unde era scris:  

18
"Duhul Domnului este peste Mine, pentru că M-a uns să vestesc săracilor Evanghelia; M-a trimis să 

tămăduiesc pe cei cu inima zdrobită, să propovăduiesc robilor de război slobozirea, şi orbilor căpătarea 

vederii; să dau drumul celor apăsaţi,  
19

şi să vestesc anul de îndurare al Domnului."  

Isus in acea dimineata de sabat s-a indreptat catre sinagoga si a fost invitat sa citeasca. Unul 

dintre scopurile pentru care mergem la biserica este tocmai acela de a primi mesajul din 

Cuvantul Domnului in inima noastra. Cuvantul Sau reprezinta o protectie ptr crestin. Nu mergem 
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la biserica pentru a auzi ceea ce oamenii au de spus ci pentru a asculta Cuvantul Domnului. 

Studiul Cuvantului lui Dumnezeu trebuie sa ocupe partea principala din serviciul de inchinare. 

Cuvantul Domnului nu ne spune ceea ce am dori sa auzim, ci ceea ce trebuie sa auzim. Si cu 

toate acestea Cuvantul lui Dumnezeu este instrumentul Sau prin care ne ajuta in cresterea noastra 

spirituala. “Sfinteste-i prin Adevarul Tau , Cuvantul Tau este Adevarul” Ioan 17,17, “Veti 

cunoaste adevarul iar adevarul va va face slobozi”. 

In acel sabat in sinagoga Isus a citit din Isaia acel paragraf care avea legatura cu venirea lui 

Mesia: eliberarea prizonierilor, tamaduirea bolnavilor, revarsarea indurarii Domnului. Evreii insa 

avea o alta imagine despre Mesia. Ei il asteptau sa vina calare pe un cal alb, inconjurat de o oaste 

de soldati pentru a-i elibera de sub jugul roman. Ei nu si-au inchipuit ca de fapt in acea dimineata 

se aflau in fata lui Mesia. De aceea Isus a facut precizarea: “Astazi s-au implinit inaintea ochilor 

vostri cele scrise in Scriptura”.  

O dragul meu, sabatul este o zi de odihna pentru ca Isus ne elibereaza de presiunea stresului 

si de apasarea pacatului. Noi mergem in sabat la biserica pentru a inalta Numele Sau si a 

recunoaste cat de mari sunt lucrarile Sale facute pentru noi. Sabatul este si o zi de repaus si 

odihna dupa o saptamana de alergare si lupta pentru supravietuire. 

 

In a treia parte a acestui studiu vom vedea pe Isus iesind in Nazaret si indreptandu-se spre 

Capernaum. Si aici a petrecut un sabat, iar conform obiceiului Sau a mers la sinagoga. Aici El a 

facut doua minuni de vindecare: una spirituala iar cealalata fizica. Aceasta ne transmite ideea ca 

el a venit in lume pentru a vindeca fiinta umana in mod complet. In sinagoga se afla un om 

posedat de catre un spirit rau care il facea sa strige din toate puterile: “Ce ai cu mine Isus din 

Nazaret? Ai venit sa ma distrugi? Eu stiu ca tu esti Sfantul lui Dumnezeu...”. lumea din sinagoga 

cuprinsa de frica simteau apasarea demonilor care cautau sa il intimideze pe Isus. Daca in acea 

ocazie Isus nu ar fi intervenit oamenii ar fi ramas cu impresia ca puterea demonilor ii este 

superioara. Atunci Isus a intervenit spunandu-le sa taca si sa iasa din omul acela. Tocmai acel 

lucru nu dorea diavolul sa il auda, dar nu avea cum sa nu il asculte pentru ca stia ca Isus era mult 

mai puternic decat el. Atunci demonul l-a trantit la pamant pe omul acela dupa care l-a parasit. 

Oamenii au inceput sa comenteze: “Ce fel de cuvinte sunt acestea? Cu ce autoritate si putere 

porunceste spiritelor? Puterea divina in actiune se afla inaintea lor prin intermediul lui Isus – 

inegalabil, eficient, puternic. Faima Lui s-a raspandit cu mare repeziciune in toata zona dupa 

cum spune Luca. Acest incident demonstreaza ca diavolul este un vrajmas infrant, nu mai are 

dreptul si puterea de a te tine sclav. A fost invins definitiv, sau altfel spus nici tu nici eu nici 

nimeni nu poate fi biruit de un dusman invins. “In Numele lui Isus ridica-te!”, i-ati patul tau de 

infrangeri si mergi in intampinarea victoriei. 

Sa observam o alta minune din acel sabat. Cand Isus a iesit din sinagoga in aceeasi zi, s-a 

dus la casa lui Simon. Soacra acestuia era bolnava si l-au rugat pe Isus sa intervina. El s-a plecat 

spre ea si indata febra a parasit-o. Vindecarea a fost totala si imediata. Atunci ea s-a ridicat 

imediat si a inceput sa le slujeasca.  

Aceste doua ocazii de vindecare demonstreaza misiunea rascumparatoare a lui Isus. Nimeni 

nu poate afirma ca la cunoscut pe Isus daca inca se mai afla ca si sclav al puterilor demonice si 

nimeni nu poate spune ca a fost rascumparat de El, atata vreme cat nu este dispus sa predice 

altora solia Evangheliei.  
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In capitolul 6 din Luca, sunt prezentate alte doua intamplari petrecute intr-o zi de sabat. 

Aceasta va constitui partea a patra a studiului nostru. Prima intamplare se pretrece intr-un lan de 

grau. Isus trecea impreuna cu ucenicii intr-o zi de sabat printr-un lan de grau. Era miezul zilei si 

foamea isi facuse simtita prezenta. Ucenicii au inceput sa culeaga de ici si colo spice si au 

inceput sa manance boabele de grau. Legea lui Moise permitea calatorilor sa culeaga spice 

pentru a se hrani in drumul lor, dar nu pentru a le lua cu ei. Problema pentru farisei se afla in 

faptul ca ucenicii faceau aceasta intr-o zi de sabat. Atunci au venit sa il intrebe pe Isus de ce 

permitea acest lucru? Isus ar fi putut sa le dea un raspuns, dar nu a facut-o, ci i-a condus la 

scriptura amintindu-le o intamplare din Vechiul Testament in care David intr-o circumstanta 

speciala a mancat din painea sfintita din care le era permis doar preotilor sa manance. Adica vrea 

sa spuna ca orice lege are un scop spiritual. Sabatul este o zi de odihna, in sensul ca trebuie sa o 

dedici adorarii lui Dumnezeu. Dar daca foamea este un motiv care te determina sa iesi din 

spiritul sabatului, nu ar fi mai bine sa iei cateva spice si sa iti potolesti foamea pentru a putea sa 

continui in spìritul inchinarii. Ceea ce intr-adevar ar fi fost o incalcare a sabatului ar fi fost sa fi 

inceput a culege spice pentru tot restul saptamanii. Dar din nefericire evreii erau mult mai 

preocupati de litera deca spiritul Legii. Ei erau mai preocupati de a verifica si observa modul de 

purtare a altor persoane, decat de adevarata respectare a sabatului.  

Cealalta intamplare ni-l aduce in atentie pe omul cu mana paralizata (uscata). Evreii erau 

atenti sa vada daca Isus il va vindeca pentru a-L acuza de incalcarea sabatului. Dar Isus in 

aceasta ocazie le-a pus si El o intrebare: “sabatul a fost dat pentru a face bine sau rau?” ... si l-a 

vindecat pe omul paralizat. Evreii au ramas tare incurcati si nu stiau ce sa faca sau sa raspunda.  

Aceste doua intamplari demonstreaza foarte clar ca Isus nu a venit pentru a desfiinta sabatul 

ci sa ii redea sensul spiritual pierdut datorita formalismului iudeilor. Luca a inregistrat 5 

vindecari realizate de Isus in sabat. Isus facea aceasta in mod intentionat. Prin acesta vroia sa 

sublinieze faptul ca sabatul nu este o zi in care sa nu facem nimic, ci o zi a salvarii.  

 

Ne indreptam spre finalul acestui studiu. In aceasta parte vom studia inca oua intamplari 

petrecute in sabat.  

Isus se afla intr-o sinagoga intr-un sabat la un servici de inchinare speciala. Care biserica nu 

s-ar simti onorata de prezenta lui Isus in sabat? Ce pastor nu s-ar bucura sa Il aiba ca oaspete. O 

asemenea zi de inchinare ar fi o zi extraordinara. Asa era acea zi, toti se burucau, cu exceptia 

unei femei care timp de 18 ani suferise mult. Ea era garbova. Cand a vazut-o Isus a simtit multa 

compasiune pentru ea. Toti isi inchipuiau ce avea sa urmeze. Isus s-a adresat catre femeie: “fii 

eliberata din suferinta ta”. Cu multa blandete i-a atins spatele iar aceasta s-a indreptat imediat. 

Apoi a inceput sa il laude pe Dumnezeu si multi i s-au alaturat. Dar vrajmasul care nu doreste 

fericirea nimanui, s-a manifestat prin conducatorul sinagogii, iar acest om care ar fi trebuit sa fie 

cel mai bucuros pentru cele petrecute in sinagoga sa s-a suparat. De necrezut nu este asa? El s-a 

gandit mai mult la reguli decat la oameni. Pentru el era importanta numai trista lui traditie, 

formele regulile si tot acel complex care nu fac altceva decat sa goleasca de sens adevarata 

credinta. El s-a maniat pe Isus pentru ca a vindecat in sabat pe acea femeie si ca si orice persoana 

care se crede atotstiutoare a spus multimii aproape racnind ca exista 6 zile in care se poate lucra 

si sa faca sa vina in acele zile sa fie tamaduiti dar nu in sabat. Aici se aflau cel putin doua greseli: 
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1 nimeni nu se dusese la sinagoga pentru a fi tamaduit, nici macar femeia garbova, pentru ea 

minunea a fost o adevarata surpriza. 2 conducatorul a insinuat ca Dumnezeu ar fi interzis a face 

ceva in sabat, ceea ce de fapt nu era real. Isus imediat a explicat acest fapt. Era permis dezlegarea 

unui animal pentru a-l duce a fi adapat intr-o zi de sabat, bineinteles ca da. Si atunci aceasta 

femeie care fusese legata de suferinta ei timp de 18 ani nu ar fi trebuit sa fie si ea dezlegata cat 

mai curand posibil? Frunasul si toti cei care il sustineau in parerea lor aberanta nu au mai putut 

raspunde nimic.  Ceilalti insa erau foarte fericiti pentru ca fusese partasi la un asemenea miracol.  

Cealalta intamplare o gasim in Luca 14,1. Expresia pe care o doresc sa o evidentiez este “ Si 

ei Il pandeau...” . ce trist! In loc sa pazeasca spiritul sabatului ei il spionau pe Isus. Aceasta 

insemna pentru ai pazirea sabatului. Oare si astazi intalnim in biserica asemenea persoane care in 

loc de a pazi spiritul sabatului pandesc pe fratii lor? Dar si cu acea ocazie Isus le-a raspuns ca si 

in cazul femeii garbove. Acum intreaba-te care atitudinea ta fata de sabat. Este pentru tine o zi a 

salvarii, a laudei, a impreunei simtiri, a partasiei fratesti, sau o zi a spionarii faptelor si 

atitudinilor celorlalti? 

 

 

 

Dumnezeu să te binecuvânteze! 
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